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MOŽNOSTI A MEZE KVANTITATIVNÍHO VÝZKUMU
VE SPOLEČENSKÝCH VĚDÁCH

LADISLAV RABUŠIC

Abstrakt: Současná situace v české metodologii sociálně vědního výzkumu je charakte-
ristická soužitím kvantitativního a kvalitativního paradigmatu. Obě paradigma-
ta jsou dnes pevně zakotvena v české výzkumné praxi (jak by nás o tom pře-
svědčila analýza grantových projektů předkládaných do soutěží o finanční 
podporu), obě výzkumná paradigmata jsou součástí kurikula sociálně vědních 
oborů vysokých škol a – což je velmi důležité – existuje již řada českých nebo 
do češtiny přeložených textů, které základní výzkumné postupy obou para-
digmat velmi dobře popisují a „vyučují“. Zdálo by se tedy, že český  sociálně 
vědní výzkum dosáhl stavu, kdy je všechno, jak má být. Osobně si to nemys-
lím a ve svém příspěvku se pokusím uvést argumenty, které ozřejmí můj po-
stoj – a jelikož se dlouhodobě pohybuji výzkumně i pedagogicky v oblasti pa-
radigmatu kvantitativního, budu si všímat pouze jeho. 

Dobrá úroveň jakéhokoliv výzkumu je do značné míry závislá na permanent-
ním „přísunu“ mladých  teoreticky a především metodologicky dobře vybave-
ných výzkumníků. V sociálních vědách to znamená, že takový výzkumník 
prošel školením, kde se naučil, jak dělat dobrý výzkum. Dobrý kvantitativní 
výzkum předpokládá, že výzkumník na základě teoreticky fundovaného pro-
jektu získá adekvátními postupy sběru dat validní a reliabilní údaje, které bu-
dou zpracovány náležitými statistickými postupy analýzy, nichž budou vyvo-
zeny příslušné závěry. V této jednoduché větě se ovšem skrývá řada problé-
mů české kvantitativní sociální vědy. Jejich podoba se dá zformulovat do pěti
otázek:

Je v našich výzkumech převod teoretických konceptů do empiricky pozorova-
telných znaků (proměnných) vždy validní? Jsme tedy schopni rozložit složitý 
koncept do jednotlivých dimenzí a k nim nalézt adekvátní znaky nebo jejich 
indikátory? Jsme tedy schopni validní operacionalizace?

Dokážeme formulované indikátory objektivně a reliabilně změřit? A umíme ze 
sady proměnných vytvořit syntetický znak, který bude dobrým zástupcem na-
šeho konstruktu?

Jsme schopni na základě sofistikovaných statistických postupů analýzy vy-
tvořit  z našich výzkumných dat smysluplnou výpověď? Umíme natolik dobře 
vícerozměrné statické analýzy, abychom mohli překročit od deskripce a ex-
plorace k explanaci a predikci? 

Máme naše statistická data sebrána takovým způsobem, že můžeme použít 
postupů statistické inference, které dovolí zobecnit naše výsledky 
z výběrového souboru na širší (námi definovanou) populaci?

Umíme naše výsledky zpětně zakomponovat do výchozích předpokladů a 
jsme tak schopni posunout naše vědění o daném problému?



2

Na tyto otázky se budu snažit odpovědět na základě svých dlouholetých zku-
šeností s výukou kurzů kvantitativní metodologie a s použitím příkladů 
z článků a výzkumných sdělení v českých společenskovědních časopisech.


